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Вольга Казуліна пад эскортам спецназа нясе футболку з выявай свайго бацькі. (Ён, адзіны сярод
палітычных зняволеных, працягвае адбываць пакаранне ў калоніі). Мінск, 17 лютага 2008 году.

Заканчэнне на стар. 3

18  лютага  ў  Мінску
міліцыя  затрымала  Вольгу
Казуліну – дачку эксканды
дата на пасаду прэзідэнта Бе
ларусі, які адбывае пакаран
не ў калоніі. Вольга бараніла
гонар свайго бацькі. Падчас
спробы  прадпрымальнікаў
правесці акцыю пратэсту яна
выйшла з расцяжкай “Свабо
ду Казуліну!”

За два дні да гэтага Аляк
сандр Лукашэнка, адказваю
чы на пытанні журналістаў,
заявіў, што пытанне “так зва
ных палітзняволеных” у Бе
ларусі закрыта. Усе, каго пат
рабаваў вызваліць Еўразвяз,
нібыта, вызвалены. Лукашэн
ка, паводле ягоных уласных
словаў, зрабіў беспрэцэдэнт
ны крок – выпусціў “тых люд
зей, за якіх так ратаваў Захад
і ЗША». І далей кіраўнік дзяр
жавы  заявіў:  «Наколькі  я
інфармаваны, гэтая пазіцыя
не задаволіла аднаго Казулі
на. Пытанне было ў тым, што
ягоная  жонка  хворая,  і  да
мяне звярнуліся паслы Еўраз
вязу... Я згадзіўся — хай вязе,
лечыць жонку. Сёння стаіць
пытанне пра лячэнне ў Гер
маніі,  трэба  суправаджаць
жонку...  Але  наколькі  (...)  я
быў інфармаваны, ён адмові
ўся яе лячыць. Але гэта ся
мейныя праблемы, адмовіўся,
дык адмовіўся».

Гэтыя  словы  выклікалі  ў
сям’і Казуліна, які знаходзіц

ца за кратамі вось ужо амаль
два гады, шок.  “Зачапіла за
жывое грэблівае стаўленне
да нашай сям’і. Хоць часам
здаецца, што нічога падобна
га  ўжо  не  можа  вывесці  з
сябе,  цынізм  дзівіць”.  Гэта
словы жонкі Казуліна Ірыны,
апублікаваныя  на  сайце
kozylin.com.  Яна  дадае:  “У
сваіх  лістах  мой  муж  піша,
што  самы  вялікі  яго  боль  і

клопат — гэта я. Кожную ра
ніцу ён пачынае з малітвы за
маё здароўе. Другое. Хацела
ся  б  пачуць  пра  ўмовы,  на
якіх Лукашэнка прапаноўваў
Аляксандру вызваленне. Тыя
прапановы, якія былі агуча
ныя яго пасланцом нам, былі
непрымальнымі. Гэта было б
ганебнымі ўцёкамі з краіны”.

Аляксандр  Казулін  быў
арыштаваны ў Дзень Волі 25

сакавіка 2006 году, пасля вя
домых падзеяў на Кастрычні
цкай плошчы. На знак пратэ
сту  супраць  фальшавання
вынікаў прэзідэнцкіх выба
раў 19 сакавіка тысячы люд
зей  выйшлі  на  плошчу.  Не
калькі сотняў заставаліся там
у  намётах  чатыры  дні.  Іх
арыштоўвалі, кідалі ў турму
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ХТО З КАНДЫДАТАЎ НА ПРЭЗІДЭНТА ЗША
НАЙЛЕПШ ПАДЫЙШОЎ БЫ НА РОЛЮ
КІРАЎНІКА БЕЛАРУСІ?
АЛЯКСАНДР КЛАСКОЎСКІ, ПАЛІТОЛАГ:

«У БЕЛАРУСІ ПАВІНЕН БЫЦЬ
БЕЛАРУСКІ КІРАЎНІК»
Тут адразу я згадваю досвед балтыйскіх краінаў, дзе, як вядо
ма, кіраўнікамі станавіліся эмігранты, якія доўгі час правялі
за акіянам. Аднак, я ўпэўнены, што ў Беларусі мусіць быць бе
ларускі кіраўнік. Прычым беларускі не паводле пашпарту, а
паводле духу. Чалавек, які з’яўляецца не саўковым беларусам,
а свядомым беларусам. Так што спроба спраектаваць на бела
рускія рэаліі любую замежную фігуру — вельмі абстрактная.
Таму што для нас сёння ёсць жывое канкрэтнае пытанне, каб
на чале Беларусі стаяў чалавек, які б цалкам усведамляў ад
метнасць беларускага шляху, непаўторнасць гісторыі, мовы. І
які ўзняў бы на патрэбную вышыню гэтыя каштоўнасці.

АЛЯКСАНДР ДАБРАВОЛЬКІ, ПАЛІТЫК:

«НАШАМУ НАРОДУ
ПАТРЭБНЫ ШОК»
Цікавае пытанне. Я думаю, што Абама. Для нашага народу
трэба шок. Каб беларускі народ прачнуўся, патрэбны, мабыць,
чарнаскуры прэзідэнт.

НАДЗЕЯ, ПЕНСІЯНЕРКА:

«Я Б ЗА МАККЕЙНА ГАЛАСАВАЛА»
Я б за Маккейна прагаласавала. Прыгожы стары. Ветэран
зноўтакі. Ведае цану жыццю, порах нюхаў папраўдзе. І яшчэ
ў ім адчуваецца сіла. Нягледзячы на паважны ўзрост.

ПЁТРА САДОЎСКІ, БЫЛЫ ПАСОЛ БЕЛАРУСІ Ў ФРГ:

«НАМ ПАТРЭБНА НЕШТА
ФЕЛЬДФЕБЕЛЬСКАЕ»
Нейкае казачнафантастычнае пытанне. Клінтаніху я б адра
зу адкінуў. А вось Маккейн – ён такі каршун, ваяка, у В’етна
ме ў палоне быў. Амаль як Буш, толькі што разумнейшы. А
Абама нечага новага хоча. Чорт яго ведае. Мабыць, Маккейн.
Нам патрэбна нешта фельдфебельскамоцнае, каб жалезам
насадзіць дэмакратыю. Але ж гэта настолькі фантастычна...

УЛАДЗІМІР, БІЗНЕСМЕН:

«АБАМА МОВУ БЫ ВЫВУЧЫЎ ХУТЧЭЙ
ЗА НАШЫХ ЛЮДЗЕЙ»
У мяне толькі адзін варыянт. Ясна, што Абама. Хоць якая раз
настайнасць была б у тэлескрыні. Ды і ўявіце сабе беларуска
моўнага афрабеларуса. Не сумняюся, што ён бы мову выву
чыў хутчэй за нашых, так бы мовіць, белых людзей.

УЛАДЗІМІР МАЦКЕВІЧ, ПАЛІТОЛАГ:

«Я СІМПАТЫЗУЮ РЭСПУБЛІКАНЦАМ»
Напэўна, усё ж такі, кіраваць Беларуссю было б лепш белару
су. Нават калі б ён з Амерыкі прыехаў, з эміграцыі. Я тут быў
у вёсцы Альшаны ў Столінскім раёне. Там чуваць, што бела

русы некаторыя вяртаюцца ўжо з эміграцыі ў вёску. І гэта аб
надзейвае. І калі б які вядомы беларус, напрыклад, пракурор
Злучаных Штатаў, беларус паводле паходжання, вярнуўся і
ўзначаліў краіну, было б не дрэнна. А з гэтых... Я больш сімпа
тызую рэспубліканцам. Таму, напэўна, Маккейн. Дэмакраты
трохі зацятыя з лібералізмам і паліткарэктнасцю, якая перай
шла межы, за якімі губляецца здаровы сэнс. А кансерватыў
ныя рэспубліканцы больш завязаны на хрысціянскія каштоў
насці. І больш рацыянальныя. Больш рэалістычна глядзяць на
сённяшні свет і на ўладу. Жанчына і не белы чалавек – гэта
даніна сучаснай карэктнасці  і модзе. Хоць я нічога не маю
супраць гэтых людзей, мне было б прыемна, калі б перамог
Маккейн. Але менавіта ў ЗША.

НАТАЛЛЯ, СТУДЭНТКА:

«ШКАДА, ШТО ХІЛАРЫ НАРАДЗІЛАСЯ
НЕ Ў НАС»
Шкада, што Хілары нарадзілася не ў нас. З яе напорам, пры
гажосцю і інтэлектам у Лукашэнкі не было б шанцаў. Ды і му
жыкі беларускія крыху бы падцягнуліся.

ВАЛЯНЦІН АКУДОВІЧ, ФІЛОСАФ:

«ГЭТА ЛЮДЗІ З ІНШАЙ ЦЫВІЛІЗАЦЫІ»
Ніводзін з гэтых і ўвогуле магчымых кандыдатаў у Амерыцы
ні ў якім разе не падыходзіць на ролю кіраўніка Беларусі. Бо
тут ён нічога не мог бы зрабіць, паколькі выхаваны ў абсалют
на іншай сістэме права, закона, маралі і сацыяльных практык.
Гэта людзі з  іншага вымярэння, з  іншай цывілізацыі.  І яны,
якімі б ні былі там вундэркіндамі, тут проста не змогуць рэа
лізавацца. Тут яны, як рыба выкінутая на бераг, задыхнуліся
б ад адсутнасці паветра праз вельмі кароткі час. У іх лёгкія, у
нас жабры. І таму не мае сэнсу разважаць, хто б з іх болей па
дышоў. Бо яны ўсе не падыходзяць па вызначэнні. Наша сіту
ацыя патрабуе крытыкаў, выхаваных у нашай рэальнасці, але
разам з тым, якія б адэкватна ўспрымалі тую рэальнасць, якую
прапаноўвае сучасная цывілізацыя, сучасны свет. І найперш,
свет дэмакратычнай Еўропы і дэмакратычнай Амерыкі. Ужо
хутчэй Аляксандр Лукашэнка ўправіўся б з Амерыкай, чым
любы амерыканскі палітык управіцца з Беларуссю. Там ён быў
бы ўпісаны ў пэўныя зразумелыя правілы. Хоць яму і цяжка
было б, але нікуды б не падзеўся. А тут няма правілаў.

Ад рэдакцыі. Тым часам галасаванне на гэтую ж тэму мы
правялі  на  інтэрнэтстаронцы  газеты  “Свабода”
(svabodaby.net). Яго вынікі такія: Клінтан (19%), Абама (15%),
Маккейн (15%), Хакабі (50%). Адказвалі нашы чытачы і смспа
ведамленнямі. Андрэйпрацоўны напісаў, што, на яго думку,
“найлепшым прэтэндэнтам на ролю кіраўніка Беларусі стаў
ся б Абама”. Такая розніца ў прыхільнасцях і меркаваннях па
казвае, як моцна розняцца аўдыторыі папяровай газеты і яе
інтэрнэтверсіі. Большасць чытачоў “Свабоды” жыве паза ме
жамі буйных гарадоў і не мае доступу не толькі да інтэрнэ
ту, але  і ўвогуле да незалежнай  інфармацыі. Наша задача
даць такі доступ чым большай колькасці людзей па ўсёй Бе
ларусі. Таму мы заклікаем нашых чытачоў распавядаць сваім
сябрам, сваякам, знаёмцам пра газету “Свабода”. Каб падпі
сацца на яе, дастаткова даслаць свой адрас смспаведамлен
нем на нумар +370 687 42185.
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Суседзі

Адным абзацам

ЦІ ТЫ ЯСЬ,
ЦІ ТЫ НЕ?

АДЗІН ЗА ЎСІХ
АЛЯКСАНДР КАЗУЛІН ЗАСТАЕЦЦА ЗА КРАТАМІ

15 лютага на волю вый-
шаў Андрэй Клімаў. Яго пад
канвоем даставілі на вакзал
Мазыра  і пасадзілі ў цягнік
на  Мінск.  16га  раніцай  ён

Шведскага  ўпраўлення
міжнароднага развіцця і суп
рацоўніцтва Sida аб тым, што
яны разглядаюць пытанне аб
спыненні кантактаў з некато
рымі ВНУ — найперш з фа
культэтам журналістыкі БДУ.
Швецыя раней вылучыла на
супрацоўніцтва з журфакам
каля 7 мільёнаў даляраў. Суп
рацу  з  факультэтам  можа
таксама спыніць Інстытут па
вышэння кваліфікацыі жур
налістаў FOJO, які фінансуе
семінары  і  адукацыйныя
праграмы для выкладчыкаў
журфака.  Франак  Вячорка
заявіў, што як толькі атрымае
афіцыйную  даведку  аб  яго
выключэнні  з  універсітэта,
абскардзіць гэтае рашэнне
праз суд.

18 лютага на Кастрычніц-
кай плошчы ў Мінску сабра-
лася некалькі соцень дроб-
ных прадпрымальнікаў.

ужо быў разам з сям’ёй. А.Клі
маў быў арыштаваны 3 кра
савіка 2007 году за апубліка
ваныя ў інтэрнэце артыкулы.
Суд  у  Мінску  прызнаў  яго
вінаватым у “закліках да за
хопу  дзяржаўнай  улады”  з
выкарыстаннем СМІ. Паліты
ку прысудзілі два гады стро
гага рэжыму. Пакаранне ён
адбываў  у  Мазырскай  пап
раўчай  калоніі  №  20  .  (На
здымку: Андрэй Клімаў, фота
з архіву.)

15 лютага з факультэта
журналістыкі БДУ паводле
палітычных матываў быў
выключаны студэнт 3-га
курсу Франак Вячорка. Выні
кам стала заява Міністэрства
замежных  спраў  Швецыі  і

на  Акрэсціна.  Нарэшце
ўначы “лагер” быў ліквідава
ны  спецназам.  Наступным
днём калона дэманстрантаў
рушыла вуліцамі Мінска ў на
кірунку Акрэсціна. На чале
дэманстрантаў быў Казулін.

Потым  быў  суд.  Экскан
дыдату  на  прэзідэнта  далі
пяць з паловай гадоў турмы
за арганізацыю “масавых бес
парадкаў”. Казулін вінаватым
сябе не прызнаў. Абвясціў у
калоніі пад Віцебскам гала
доўку,  якая  працягвалася
больш  за  пяцьдзесят  дзён.
Яна  дорага  яму  каштавала,
але  выклікала  розгалас  ва
ўсім свеце, прыцягнула ўвагу
да сітуацыі з правамі чалаве
ка ў Беларусі. Пытанне раз
глядалася  нават  у  рамках

Рады бяспекі ААН.
Потым былі суды над лідэ

рам партыі “Народная Грама
да” Міколам Статкевічам, ма
ладзёвымі лідэрамі Дашкеві
чам,  Фінкевічам,  іншымі.
Былы дэпутат Вярхоўнага са
вету Беларусі Андрэй Клімаў
быў адпраўлены ў турму КДБ
за  публікацыю  крытычнага
артыкула ў інтэрнэце. І ўвесь
апошні час Еўразвяз і ЗША не
проста крытыкавалі ўлады РБ
за парушэнне свабоды слова
і сходаў, але патрабавалі выз
валення ўсіх “вязняў сумлен
ня”. Бо гэта было і застаецца
галоўнай  перадумовай  па
чатку дыялогу Захаду з ула
дамі РБ.

Сёлета  датэрмінова
выйшлі  на  свабоду  Зміцер
Дашкевіч  і  Артур  Фінкевіч.
Вызвалены  Андрэй  Клімаў.
Раней быў вызвалены Мікола

Статкевіч.  Але  застаецца  ў
турме КДБ журналіст Аляк
сандр Здзвіжкоў, асуджаны
за публікацыю карыкатур на
прарока Мухамеда. Вярхоў
ны суд РБ пакуль не разглед
зеў  апеляцыю  абароны.  А
тым часам Здзвіжкоў первед
зены ў турэмны шпіталь.

Усе  былыя  зняволеныя
ўпэўнена гавораць пра адно
й тое ж. Справа тут не ў доб
рай волі ўладаў ці лібераліза
цыі рэжыму.  Ідзе палітычны
гандаль афіцыйнага Мінска з
Масквой  і Брусэлем за пэў
ныя прэферэнцыі. Але ЗША і
краіны ЕЗ яшчэ раз адкрыта
нагадалі – размова ідзе пра
вызваленне ўсіх палітзняво
леных у Беларусі. Без выклю
чэння.

Аглядальнік

Гэта была ўжо трэцяя падоб
ная акцыя пратэсту за апош
нія паўтара месяцы. Прадп
рымальнікі патрабуюць ад
мены  прэзідэнцкага  ўказу
№760. Гэтым разам сабралася
каля  200  чалавек  –  значна
меней,  чым  падчас  папя
рэдніх акцыяў. Спецназ выц
існуў маніфестантаў з плош
чы. На подступах да яе былі
затрыманыя  Аляксандр
Мілінкевіч  разам  з  яго  па
мочнікамі Алесем Лагвінцом
і Аляксеем Кавальцом. Пяцё
ра супрацоўнікаў у цывіль
ным  адвезлі  затрыманых  у
следчы аддзел МУС. Там усіх
паасобку дапыталі ў якасці
сведкаў  па  крымінальнай
справе ў сувязі з акцыяй 10
студзеня,  пасля  чаго  ад
пусцілі. Частка прадпрымаль
нікаў збіралася рушыць ка
лонай да будынка тэлекана
лу  АНТ  на  вуліцы  Камуні
стычнай, але ім гэта не ўда
лося. Прадпрымальнікі усё ж
перадалі зварот у Белтэлера
дыёкампанію з патрабаван
нем жывога эфіру. (На здым
ку: Міліцыя “забяспечвае па
радак”, не даючы сабрацца
прадпрымальнікам на Каст
рычніцкай плошчы.)

Заканчэнне. Пачатак на
стар.1

Гэты зды
мак  можна
бачыць  на
с т а р о н к а х
польскіх га
зет  і  на
польскіх тэ
л е к а н а л а х .
10гадоваму
Ясю,  як  яго  называюць  у
польскай прэсе, пагражае дэ
партацыя ў Беларусь. Праўда,
суд у Любліне, зважаючы на
здароўе  дзіцяці,  прыпыніў
рашэнне аб дэпартацыі, якое
сам жа прыняў 7 лютага.

Хлопчык  нарадзіўся  ў
люблінскім  Дзіцячым
клінічным шпіталі. Ён адзін з
двух  блізнятаў,  які  выжыў
пры  родах.  Маці  яго  –  гра
мадзянка Беларусі – адмові
лася ад дзіцёнка. Яго ўсынав
іла жыхарка Гдыні, але потым
таксама адмовілася ад апекі.
Зараз яна шукае іншую сям’ю,
якая  пагодзіцца  ўзяць  Яся.
Хлопчык пакутуе на генетыч
нае захворванне – мукавіс
цыдоз.  Хвароба,  у  прыват
насці, выклікае назапашван
не ў органах дыхання слізі,
якую трэба пастаянна выда
ляць.

У студзені ўлады РБ паста
навілі, што хлопчык павінен
пераехаць у краіну, адкуль
паходзіць  маці.  Пры  гэтым
яны спаслаліся на польскабе
ларускае пагадненне ад 1994
году ў справах апекі.

Люблінская пракуратура
спрабуе высветліць, хто ёсць
бацькам  Яся.  (Ёсць  звесткі,
што  сапраўднае  імя  і  про
звішча Яся – Павел  Іваноў.)
Узятыя ўзоры ДНК у дзіцёнка,
ягонай  біялагічнай  маці  і
меркаванага бацькі, які жыве
ў Люблінскім ваяводстве. Калі
высветліцца, што бацька па
ляк,  Ясь  атрымае  польскае
грамадзянства.

Маці  Яся  звярнулася  да
ваяводы з просьбай даць ёй
від на жыхарства.

Паводле “Gazety
Wyborczej”

Фота Дароты Авёрка-
Клімек, “Dziennik Wschodni”



4 № 7 (105), 21-27. 2. 2008 г. Чалавек і грамадства

РАПТАМ НЕ
ВЫПУСЦЯЦЬ

Гаспадыня

ЧАГО НЕ ХАПАЕ Ў ПАШПАРЦЕ
Я ўзяла ў рукі пашпарт ча

лавека, з якім у далёкія 70ыя
гады наведвала адзін і той жа
дзіцячы садок. А цяпер так
атрымалася, што спатрэбіліся
ягоныя пашпартныя звесткі... і
я разгарнула пашпарт.  І не
шта з ім было не тое, быццам
бы  нечага  не  хапае.  Шэры
нейкі  дакумент.  “Напэўна,
фотаздымак чорнабелы”, —
падумала я,  і яшчэ раз пра
гартала  кніжыцу,  знайшла
фотаздымак – вельмі стомле
ны, як пасля цяжкой і працяг
лай хваробы, твар саракага
довага чалавека. Здымак сум
ны, але каляровы. І тут я зра
зумела: выгляд пашпарту па
даўся нязвыклым, бо ў ім не
было ніводнай візы!

Менавіта замежныя візы
робяць пашпарт каляровым,
яны  не  толькі  нагадваюць
пра  цікавыя  замежныя  па
ездкі і падарожжы, але і абя
цаюць  новыя  вандроўкі,  у
выпадку, калі віза шматразо
вая.

Мая  прыяцелька,  якая
працуе выкладчыцай нямец
кай  мовы  ў  вёсцы  на  бела
рускалітоўскай  мяжы,
любіць Мінск за тое, што ў ім
шмат пасольстваў, а таксама
ёсць  два  аэрапорты,  з  якіх
можа  вылецець  ў  розныя
краіны. Яна не плануе пакі
даць  Беларусь,  а  толькі
любіць вандраваць у вольны
час. Абмежаванне ў прасто
ры, немагчымасць трапіць за
пэўныя межы успрымаецца
як пакаранне. Прыкладна тое
самае, што “на зоне” – можна
перасоўвацца па тэрыторыі,
працаваць, адпачываць, але
тэрыторыя гэтая абмежава
ная калючым дротам. Мая ба
буля  перад  самай  смерцю
шкадавала,  што  ніколі  ў
жыцці не ўдалося ёй пабы
ваць  у  Венецыі,  у  снах  яна
бачыла гандолы  і людзей у
карнавальных масках. Але то
быў іншы час – нарадзілася
мая бабуля 25 сакавіка 1918
года, зусім, як БНР, а памерла

ў 2007 годзе. Шанцаў пабы
ваць  у  Венецыі  ў  яе  было
няшмат – быў СССР, была “жа
лезная заслона” .

І цяпер у Беларусі не кож
ны  мае  шанец  паглядзець
свет нават пры наяўнасці за
межнай  візы.  Ёсць  розныя
людзі... Адным беларускія па
межнікі без праблем ставяць
штам і выпускаюць за мяжу.
Яшчэ ёсць “невыязныя” –  іх
прозвішчы  знаходзяцца  ў
спецыяльным спісе. “Невыяз
ныя” пакрыўдзілі дзяржаву
(напрыклад,  хадзілі  на
мітынгі  і выступалі супраць
рэжыму  Лукашэнкі)    альбо
сваіх блізкіх (напрыклад, не
плацілі аліментаў).  І таму на
мяжы можна атрымаць шмат
нядобрых эмоцый – ад лёгка
га хвалявання да жаху – рап
там не выпусцяць. Раптам ты
зрабіў нешта кепскае, толькі
сам пра гэта пакуль не веда
еш!    Калі  ёсць  сумневы  ад
носна таго, да якой вы нале
жыце катэгорыі грамадзянаў
(“выязныя” —“невыязныя”),
то  даведацца,  ці  занесена
ваша прозвішча ў спіс невы
язных, можна ў Дэпартамен
це грамадзянства і міграцыі.
А гэта таксама страшна!

Паліна Качаткова

Палітыка

Фідэль Кастра падаў у ад
стаўку. Вышэйшыя ўладары,
як  выявілася,  іншым  разам
сыходзяць.  І не абавязкова
нагамі  наперад  –  як  гэта
было, напрыклад, з савецкімі
генсекамі…

Зразумела, цяперашні Кас
тра, які летась перажыў цяж
кую аперацыю на кішках, –
зусім не той малады “барбу
дас”, што ўзначаліў у 1959м
рэвалюцыю на Кубе. Рэвалю
цыю, дарэчы, не камуністыч
ную,  а  антыкаланіяльную.
Эканамічная блакада, абвеш
чаная тады ЗША, штурханула
Фідэля ў абдымкі Савецкага
Саюзу. А не марксісцкаленін
ская  філасофія.  Ягоны
бліжэйшы паплечнік Чэ Гева
ра быў, хутчэй, анархістам
рамантыкам.

Але разам з сацыялізмам
востраву Свабоды давялося
спазнаць і ўсе ягоныя заганы:
планавую эканоміку з яе та
тальным дэфіцытам (у краіне
цукровага трыснягу цукар да
апошняга часу выдаваўся па
картках), пагалоўнай міліта
рызацыяй насельніцтва, ан
тыамерыканскай рыторыкай
і сацыяльнай дэмагогіяй.

Праўда, Кастра ўспрымаў
барацьбу  з  імперыялізмам
усур’ёз.  Настолькі  ўсур’ёз,
што аднойчы ледзь не развя
заў уласнымі рукамі ядзер
ную вайну паміж ЗША і СССР.
І вельмі перажываў, калі са
вецкія ракеты павезлі з Кубы
назад  за  акіян.  Сваім  заця
тым антыамерыканізмам ён
вельмі нагадвае аднаго су
часнага кіраўніка.

Але стылем Фідэль Кастра

ЗІМА ПАТРЫЯРХА
ГЛЯДЗІЦЕ, ХТО ПАЙШОЎ

Ф.Кастра і А.Лукашэнка пад-
час сустрэчы на Кубе. Фота з
архіву.

заўсёды адрозніваўся ад са
вецкіх наменклатурных бон
заў. Імпазантная барада, заў
сёды  адпрасаваны  фрэнч,
нязменная гаванская цыгара
ў роце, шматгадзінныя палы
мяныя прамовы перад шмат
тысячным натоўпам… Савец
кая  інтэлігенцыя пэўны час
захаплялася “барбудас”, па
куль  не  пераканалася,  што
кубінскі  сацыялізм  амаль
нічым не адрозніваецца ад
савецкага. Хіба што на вос
траве Свабоды дзяржава ра
ней  перастала  змагацца  з
прастытуцыяй.  І дысідэнтаў
там няма куды саслаць – паў
сюль “пальмавы рай”. Даводз
іцца абыходзіцца турмамі.

Нішто не бывае вечным. У
апошнія гады рэжым крыху
саслабеў. Людзям дазволілі
гандляваць  на  рынках  (бо
прадуктаў па картках не ха
пае). Ёсць поспехі ў развіцці
аховы здароўя. Але ў цэлым
жыццёвы ўзровень застаец
ца  адным  з  самых  нізкіх  у
свеце.

За  50  гадоў  сістэма  на
Кубе была настолькі адпра
цаваная, што знешне ёй па
куль нічога не пагражае. Вы
шэйшая ўлада перайшла ад
брата Фідэля яго малодшаму
брату Раулю, як бы ў спадчы
ну. Але ж сімпатыі народу ў
спадчыну не перадаюцца.

Пісьменнік Габрыэль Гар
сія Маркес у рамане “Восень
патрыярха”, які быў вельмі
папулярны ў свой час, ства
рыў збіральны вобраз лаці
наамерыканскага дыктатара:
змрочнага, хцівага, жорстка
га  і  помслівага  дэмагога.
Рысы  гэтага  героя  можна
знайсці ў асобах сённяшніх
прэзідэнтаў Балівіі, Венесуэ
лы, Нікарагуа. Усе яны, дарэ
чы, лічаць сябе вучнямі Каст
ра.  Але  яго  паважае,  як  ні
дзіўна, і Маркес. Улада часам
здаецца абаяльнай.

Патрэбны  час,  каб  усвя
доміць, якую спадчыну пакі
нуў Фідэль. А што час будзе
няўмольны  –  у  гэтым  няма
сумневу.

А. Уласаў

Пажылая жанчына перапіс-
вае пашпартныя звесткі ў ан-
кету. Фота з архіву.



5 Эканоміка №7 (105), 21-27.2.2008 г.

215 ДАЛЯРАЎ ЗА
ГАЗ — ГЭТА НЕ
ФАНТАСТЫКА

Чым бліжэй пачатак дру
гога кварталу, тым больш ак
туальнай робіцца тэма цаны
расійскага газу, які закупляе
Беларусь.  Спажыўцы  варо
жаць — наколькі «Газпром»
гэтым  разам  павялічыць
кошты на сыравіну? Аднак,
на падставе некаторых вы
казванняў  беларускіх
міністраў можна зрабіць выс
нову, што наперадзе нас ча
кае няпросты перыяд.

Так  міністр  энергетыкі
Аляксандр Азярэц паведаміў
на калегіі свайго ведамства,
што  цана  імпартаванага  ў
Беларусь газу сёлета ўзрасце
ў сярэднім на 25 працэнтаў у
параўнанні з мінулым годам.

Такім  чынам,  паводле
прагнозу  Мінэнерга  кошт
газу складзе прыкладна 125
даляраў за тысячу кубамет
раў. Гэтую суму называў ня
даўна і пасол Расіі ў Беларусі
Сурыкаў.  Праўда,  ён  казаў
пра  падаражанне  ў  другім
квартале.  Значыць,  у
міністэрстве  энергетыкі
лічаць, што гэтае падаражан
не будзе адзіным і апошнім.
На  чым  заснаваная  гэтая
упэўненасць — невядома.

У міністэрстве цвердзяць,
што найгалоўная задача сён
ня — максімальна стрымлі
ваць рост цэнаў для спажыў
цоў  унутры  краіны.  Але  ж
дзіўная  матэматыка  ў
міністра. Можа, у працэнтах
карціна выглядае і няблага,
але на практыцы ўсё выгля
дае не так добра.

Журналісты «Комсомольс
кой  правды»  в  Беларуси»
высветлілі, у колькі расійскі
газ абыходзіцца беларускім
спажыўцам: 215 даляраў за
1000 кубоў! Разлік просты —
Беларусь у першым квартале
2008 году купляе ў Расіі газ
па 119 даляраў за 1000 кубоў.
Тарыф аднаго кубаметра для
насельніцтва  —  462  рублі
(пры адсутнасці індывідуаль
ных  газавых  ацяпляльных
прыбораў  і  газавых  награ
вальнікаў вады) за адзін ку

баметр. То бок, атрымліваец
ца, пры пераліку на валюту,
што газ каштуе нам 215 даля
раў за тысячу кубаметраў. Аб
якім стрымліванні цэнаў тут
можна казаць?

Калі расійскі газ падара
жае ўсяго на 6 даляраў, яшчэ
невядома,  на  колькі  ўзрас
туць тарыфы для насельніцт
ва. Таксама на 6 даляраў ці
больш?  Такім  чынам,  вы
ходзіць, што ўрад, з аднаго
боку, палохае насельніцтва
ростам цэнаў на прадукцыю
расійскай манаполіі, а з дру
гога — карыстаецца моман
там,  і сам стрыжэ купоны з
беларускіх грамадзянаў. Бо
газ  дзяржава  ім  прадае  па
цане, удвая большай за тую,
па якой яго набывае.

БУНТ СЯРЭДНЯГА
ЗВЯНА:
НАРМАЛЬНА,
КАНСТАНЦІН

Брэсцкія ўлады на чале з
кіраўніком вобласці Канстан
цінам Сумарам адкрыта за
явілі пра невыканальнасць
афіцыйнага прагнозу сацы
яльнаэканомічнага росту ў
2008 годзе. Паводле агенцтва
«Інтэрфакс»  у  2007  годзе  ў
Брэсцкай вобласці знізіліся
аб’ёмы прамысловай вытвор
часці  трох  буйных  канцэр
наў — Белбіяфарм, Беллегп
рам і Белдзяржхарчпрам.

Агенцтва  цытуе  крыніцу
ва ўрадзе: «Сёлета захоўва
юцца  праблемныя  пытанні
развіцця некалькіх прадпры
емстваў». Далей называюцца
ААТ «Дываны Брэста», Бара
навіцкая  фабрыка  абутку
«Рытм»,  «ЭкзонГлюкоза».
Страты нясуць таксама Коб
рынскі  інструментальны за
вод, Гідрасельмаш, Аграпрам
будмаш і іншыя.

Паводле крыніцы, у сувязі
з невыкананнем некаторымі
арганізацыямі Брэсцкай воб
ласці  паказчыкаў  вытвор
часці да дысцыплінарнай ад
казнасці  прыцягнутыя  іх
кіраўнікі. Сітуацыя крызісная.

І ў гэты самы момант кіраўн
іцтва вобласці ўзнімае бунт,
заяўляючы  пра  немагчы
масць дасягнуць даведзеных
ім на 2008 год паказчыкаў.

У прынцыпе, нічога дзіўна
га ў гэтым няма. Усім вядома,
што тыя «паказчыкі», як прав
іла, бяруцца высокім началь
ствам,  што  называецца  «са
столі».  Іх  выкананне  зале
жыць не ад рэальных экана
мічных дасягненняў, але ад
умення  вывесці  патрэбныя
лічбы на паперы. Што  і ро
бяць  звычайна  кіраўнікі
прадпрыемстваў і рэгіёнаў.

Але ў дадазеным выпадку
адладжаная  машына  дала
збой.  І  гэта  паказальна.
Відаць,  стварыць  бачнасць
выканання планаў немагчы
ма ўжо нават на паперы.

Чым  скончыцца  гэты
«бунт» сярэдняга звяна — па
куль  невядома.  Прэм’ер
міністр Сяргей Сідорскі ра
зам з міністрамі мае намер
наведаць Брэст, каб паспра
баваць утаймаваць непакор
лівага губернатара.

Але, хутчэй за ўсё, Сумару
знойдуць замену. Знойдуць
больш паслухмянага чыноўн
іка, які не будзе высоўвацца.
У Брэсце, дарэчы, даўно ход
зяць чуткі, што на месца Су
мара будзе пастаўлены ма
лодшы сын Лукашэнкі. Што
павінна будзе стаць для яго
свайго роду трамплінам у вя
лікую палітыку. Можа,  і так.
Ясна, што ў гэтым выпадку не
засталося  б  сумневаў  —
Брэсцкая  вобласць  адразу
выйшла б у лідэры па ўсіх па
казчыках і пра праблемы на
прадпрыемствах можна было
б забыць.

ДЫК КОЛЬКІ
КАШТАВАЎ
VELCOM?

Выступаючы перад студэн
тамі  БДУ,  Аляксандр  Лука
шэнка назваў цікавую лічбу.
Паводле яго, у выніку прода
жу аператара сотавой сувязі
«МЦС»  дзяржава  атрымала
каля 600 мільёнаў даляраў.

«Зусім нядаўна мы прадалі
долю  Беларусі  ў  VELCOM,
усім вядомая кампанія. Мы
ўвогуле  туды  нічога  не
ўклалі.  Але  парадку  600
мільёнаў даляраў атрымалі
за сваю долю», – заявіў Лука
шэнка.

Раней гучала інфармацыя
аб тым, што ў выніку прода
жу дзяржаўнай долі ў «МЦС»,
больш вядомай спажыўцам
пад маркай VELCOM, дзяржа
ва атрымала каля 300 мільё
наў даляраў.

Методыка  падліку  была
такая. Паводле звестак бела
рускага плацёжнага балансу,
апублікаванага на сайце На
цыянальнага банка, Беларусь
за студзеньверасень мінула
га году атрымала непасрэд
ныя інвестыцыі ў форме ак
цыянернага  капіталу  на
1058,7 мільёна даляраў.

Калі  вылічыць  з  гэтай
сумы 625 мільёнаў даляраў,
якія пералічыў на той перыяд
«Газпром»  за  12,5%  акцый
«Белтрансгаза»,  яшчэ  53
мільёны даляраў за кошт ста
тутных фондаў банкаў, а так
сама 89,6 мільёна даляраў,
якія паступілі «ад замежных
інвестараў у статутныя фон
ды іншых арганізацыяў», ат
рымліваем: урад мог прадаць
сваю долю «МЦС» пасярэдні
цкай фірме з Кіпра прыклад
на за 290 мільёнаў даляраў.

А ўсяго праз два месяцы
51 працэнт статутнага фонду
VELCOM, пры пераходзе пад
кантроль аўстрыйскай кам
паніі, каштаваў ужо каля 700
мільёнаў даляраў.

Лічба, названая Лукашэн
кам,  бліжэй  да  гэтай  сумы.
Аднак гэта не мяняе сутнасці
справы.  Чаму  сума  ў  600
мільёнаў даляраў не адлюст
раваная ў плацёжным балан
се Нацыянальнага банка РБ?
І  куды  ў  выніку  пайшлі  (ці
пойдуць) «лішнія» 300 мільё
наў?

Вакол  продажу  кампаніі
VELCOM  занадта  шмат  та
ямніц. Пытанняў з цягам часу
становіцца ўсё больш. А вось
даваць на іх адказы ніхто не
спяшаецца — у тым ліку і чы
ноўнікі вышэйшага рангу.

Падрыхтаваў  Алег Ман

“ЛУКАВЫЯ” ЛІЧБЫ
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АЛЬБО ВАДЗІМ ГІГІН СУПРАЦЬ ВКЛ

Як робяцца хваліСТРЫЖАНА – ГОЛЕНА
АЛЬБО ЗАКАХАНЫЯ НА «ПЛЁШЧЫ»

Радыё Свабода запрашае
слухачоў адказаць на пытан
не пра незалежнасць Косава.
Я можа і рады быў бы адка
заць, але я не маю дастатко
ва ведаў. Эфір усіх радыёс
танцый поўніцца “паведам
леннямі” на гэтую тэму. Але
якая інфармацыя ў тых паве
дамленнях?  Гэныя  за  неза
лежнасць, гэтыя супраць, гэ
ныя  “за”,  гэтыя  “супраць”.
Стрыжана – голена. На рас
ійскай  Свабодзе  адзін  экс

перт  кажа:  паколькі  няма
часу, то не будзем кранаць
сярэднявечную  гісторыю,  і
галопам  пералічыў  падзеі
дваццатага стагоддзя. А вось
каб  замест  усіх  гэтых  ка
роткіх паведамленняў прачы
талі нармальную лекцыю пра
гісторыю ды этнаграфію Ко
сава, дык можа тады чалавек
паспаліты  мог  бы  штосьці
зразумець і пасля гэтага вы
казаць сваё меркаванне.

Моўныя заўвагі. 15 лютага

на  Палоніі  Янка  Хамовіч
рабіў  рэпартаж  з  мінскай
плошчы Свабоды пра тое, як
моладзь адзначала Дзень за
каханых. Добры рэпартаж – і
апісанне  падзеяў,  і  галасы
ўдзельнікаў. Толькі мне, зака
ханаму ў нашу родную мову,
увесь час драпала вуха слова
“плёшча”, якое паўтараў ка
рэспандэнт.

У апошнім выпуску “Воль
най студыі” (Радыё Свабода)
Міхась Скобла сустракаўся з

Алегам  Дзярновічам.  Гава
рылі пра геройскія ўчынкі ге
нерала, змагара за незалеж
ную Беларусь, БулакБалахо
віча. Але кожны раз называлі
яго БулакомБалаховічам. А
як правільна гучаць беларус
кія прозвішчы з прыдаткам?
Альбом ВярыгіДарэўскага,
п’еса ДунінаМарцінкевіча.
Але – малюнак ДужДушэўс
кага, песня РакМіхайлоўска
га... Хто ведае – падкажыце.

Сяржук Вітушка

“Звязда” друкуе інтэрв’ю з
новым  галоўным  рэдакта
рам прэзідэнцкага часопіса
“Беларуская думка” Вадзімам
Гігіным.  На  пытанне,  якія
праблемы яго асабіста хвалю
юць найперш, былы першы
сакратар Мiнскага гарадско
га камiтэта БРСМ адказвае:

“Напрыклад, некаторыя
тэндэнцыi iдэалiзацыi перыя-
ду iснавання Вялiкага княства
Лiтоўскага. Я лiчу, што
iдэалiзацыя i нават
мiфалагiзацыя дадзенага
гiстарычнага перыяду можа
прывесцi да пэўнага перакосу
нашай iдэалагiчнай канцэпцыi.
ВКЛ не было беларускай дзяр-
жавай са сваёй iдэалогiяй. Не
ўсё там было проста, не ў
такiм добрым становiшчы
знаходзiўся тады беларускi на-
род. Беларусы на працягу ста-
годдзяў вялi барацьбу супраць
княства Лiтоўскага. Маё
стаўленне да тагачасных пад-
зей вельмi крытычнае, i я не
магу сказаць, што гэта адзiн з
найлепшых перыядаў у
гiсторыi Беларусi”.

Тое, што ў сакавіцкім ну
мары ніякім словам не згад
ваецца  90годдзе  БНР,  не
дзіўна. Але заявы пра бараць
бу беларусаў супраць сваёй
дзяржаўнасці  –  гэта  нешта
новае. Калі росквіт беларус
кага кнігадруку, рэлігійная
талеранцыя, вяршэнства за
кону  –  не  лепшы  перыяд  у
гісторыі  Беларусі,  дык  які
тады лепшы? Трэба разумець
– гады праўлення Аляксанд
ра Лукашэнкі, на якія зрабіў

стаўку ў сваім жыцці і кар’е
ры вельмі юны бээрэсэмаўскі
выкармыш Гігін.

А “Советская Белоруссия”
б’е трывогу з нагоды росту
жаночага алкагалізму:

“— Алкоголизм, к сожале-
нию, — причина высокой смер-
тности населения, главный
фактор семейного неблагопо-
лучия, низкой рождаемости,
моральных и экономических по-
терь общества, — говорит
председатель Постоянной ко-
миссии по охране здоровья, фи-
зической культуре, делам се-
мьи и молодежи Палаты пред-
ставителей Национального
собрания Олег Величко. — По-
этому сидеть сложа руки про-
сто нельзя. В Беларуси реали-
зуется уже вторая Государ-
ственная программа нацио-
нальных действий по предуп-
реждению и преодолению пьян-
ства и алкоголизма. О ее функ-
циях и назначении говорит
само название. Она в основ-
ном включает в себя профи-
лактические мероприятия,
рассчитанные до 2010 года.
Есть и Закон «О рекламе», зап-
рещающий рекламировать на

радио и телевидении крепкие
алкогольные напитки, а пиво
— с 7 утра до 20 вечера. Мое
личное мнение — необходимо
полностью запретить рекла-
му слабоалкогольных напит-
ков вне зависимости от вре-
мени или социальной (возрас-
тной) ориентированности
радио–, телепередач. Пьет в
основном трудоспособное на-
селение, которое и так с 7.00
до 20.00 телевизор не смот-
рит, школьники в это время
— на уроках. Именно после 8
вечера у семьи есть время и
желание собраться у телеви-
зора. А там: «Есть предлог!»,
«Не пропусти банку!», «Люди,
пейте пиво! Оно вкусно и на
цвет красиво!»...

Можна навыпускаць тоны
антырэкламы  і прапаганды
здаровага ладу жыцця. Але
давайце параўнаем сённяш
нія  цэны  на  алкаголь  з  са
вецкімі.  Колішняя  капейка
прыкладна  раўняецца  сён
няшнім ста рублям. Праўда,
сённяшнія кошты на праезд,
цэны на газеты, абеды ў ста
лоўках  будуць  вышэйшыя.
Але ніколі гарэлка не кашта

вала так танна. У пераліку на
старыя  грошы  –  50  капеек.
Гэта  значыць,  гарэлка
мінімум павінна каштаваць
50 тысяч. Што праўда, і зароб
каў  у  30  рублёў  раней  не
было.

А “Минский курьер” піша
пра так званы флэшмоб, які
наладзіў БРСМ у Дзень свято
га Валянціна.

“Прокатиться на «влюб-
ленном» троллейбусе смогут
сегодня минчане. В День свя-
того Валентина активисты
городской организации БРСМ
задумали провести необыч-
ный флэш-моб.

Ровно в 14 часов 14 минут в
троллейбусе, следующем по
маршруту № 14 от останов-
ки «Городской Вал» до диспет-
черской станции «Масюков-
щина», участники флэш-моба
раздадут пассажирам вален-
тинки и поздравят всех влюб-
ленных с праздником.

Еще один флэш-моб состо-
ится на пересечении улиц Яку-
ба Коласа и Сурганова”.

Як добра, што я не ехаў у
тым  тралейбусе.  Як  толькі
ўяўлю, што да мяне заляцаец
ца якінебудзь бээрэсэмавец
з валянцінкай, дык ахоплівае
сутарга  амярзення.  А  каб
было такое наяве? За рэак
цыю не ручаюся. Было б доб
ра, каб пра гэткія флэшмобы
“МК” паведамляў загадзя. Каб
нармальным і здаровым люд
зям не сутыкацца з такімі “за
каханымі” у тралейбусе.

Алесь Канюціч
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Невядомая
Беларусь

АЎТАСТОП-2
НЕ СІЛА ВАЖНАЯ, А ІНТЭЛЕКТ

Фотафакт

Стрэмкі

“Крамбамбуля” ў сталічным
клубе. Лявон Вольскі і Святла-
на Зелянкоўская падчас «Ра-
мантычнага канцэрту».
Мінск, 14 лютага 2008 году

—  Вядома,  вечных  імпе
рый  не  бывае,  і  Рымская,  і
Расійская  адышлі  ў  нябыт.
Але  туды  ж  адыходзіць  і
прынцып, паводле якога яны
былі створаны. Іхняя моц па
вялічвалася экстэнсіўна – за
хоп новых тэрыторый, новых
васалаў  і рабоў, а, значыць,
новых  багаццяў.  Як  толькі
пашырэнне спынялася, пачы
наліся застой, дэградацыя і
распад.  Як  ровар  –  калі  не
можа  ехаць,  дык  падае.
Апошняй  імперыяй,  якая
існавала паводле экстэнсіў
нага  прынцыпу,  быў  СССР.
Мы проста не ўсведамляем,
не  задумваемся,  што  пера
ходзім у якасна іншую эпоху,
стаім на парозе новых часоў.
Але ў гісторыі няма пераклю
чальнікаў – пстрыкнуў,  і ўсё
раптоўна змянілася. Пераме
ны  выспяваюць  спакваля,  і
перыяд  гэты  досыць  доўгі.
Так, як паступова, незаўва
жальна невялікая Японія ды
яшчэ меншая Паўднёвая Ка
рэя сталі дзяржавамі, нашмат
больш значнымі, чым вяліз
ная Бразілія або Канада. Бо
валодаюць самай перадавой
у  свеце  тэхналогіяй.  Адзін
дасціпны аўтар яшчэ ў савец
кія часы сказаў, што мікрас
капічная Андора магутней
шая, чым Савецкі Саюз, калі
параўноўваць не памеры, а
ўзровень жыцця. Вось  і су
часная  Расія  –  ці  ж  можна
лічыць  яе  паводле  новых
крытэрыяў вялікай дзяржа
вай? Яна, апрача ўзбраенняў
ды касмічнай тэхнікі, нічога
не ў стане прапанаваць кан
курэнтаздольнага – ані тэле
візара, ані кампутара, ані аў

тамабіля – нічагусенькі, проч
сыравіны – нафты і газу. Ста
ла зразумела, што даброты
лепш купіць, чым заваяваць.
Кірмаш перамагае ў спабор
ніцтве з фронтам, палкавод
цы... ды само гэта слова ўжо
выйшла з ужытку! Гэта раней
на выдатных ваеначальніках
трымалася моц дзяржавы –
захапіў, разрабаваў, падпа
радкаваў. А цяпер моцны не
той, хто мае шмат вадарод
ных бомбаў, а той, хто першы
ўдасканаліць вадародны ру
хавік.  Сёння  ўжо  ў  самой
Расіі ўсё больш чутныя гала
сы – як толькі будуць знойд
зены новыя энерганосьбіты,
моц і Расіі,  і Арабскіх Эміра
таў  развеецца,  “як  сон,  як
ранішні  туман”.  Без  вайны.
Не сіла важная цяпер, а інтэ
лект.

— Восьвось, інтэлект. Вя
дома, калі браць мабільнікі,
тэлевізары ды іншую тэхніку
– што й казаць, уздым, узлёт,
які гадоў 2030 таму нікому й
не сніўся. Але ж сфера інтэ
лекту – не толькі тэхніка, цы
вілізацыя. Гэта яшчэ й культу
ра!  І  так, як надыход вясны
абвяшчаюць першыя лісточкі,
так і пра тармажэнне прагрэ
су, а можа і пачатак заняпаду
нашай цывілізацыі “сігналі
зуе” заняпад культуры. Гэткі
ж  імклівы,  як  і  тэхнічнае
развіццё. Хто ў наш час можа
дараўнацца Бетховену? Дзе
хоць адзін пісьменнік, роўны
Дастаеўскаму  ці  Талстому?
Або – бліжэй: хто прыйшоў
на змену Феліні, Бергману  і
Таркоўскаму? Жывапіс пасля
Кандзінскага,  Малевіча  і
Пікасо – не без іх намаганняў

–  зайшоў  у  тупік  і  ўжо  сто
гадоў топчацца на месцы. Вя
дома, цяперашняя моладзь
мае сваіх “зорак”, але хто з іх
гэткія ж яркія, як “Бітлз”? Хто
ў Польшчы цяпер спявае на
ўзроўні Чэслава Немэна? А ў
нас  хто  пасля  “Песняроў”?
Нават такая капрызная і не
пастаянная рэч, як мода, — і
тая топчацца на месцы! Уяві
це сабе жанчыну і мужчыну,
якія б у 1908 годзе выйшлі на
вуліцу, апрануўшыся па мод
зе 182030 гадоў? Ото было б
дзіва! А ў наш час на людзей,
апранутых, як у 2030я гады
ХХ ст., і ўвагі б ніхто не звяр
нуў. А архітэктура – як пачалі
ў 1930я гады ставіць “цаглі
ны”, так лепяць іх і дагэтуль.
Скардзяцца – няўтульна, не
прыгожа, нецікава – а буду
юць. Ці ж не застой? Нейкая
сіла, уздзейнічаючы і на свя
домасць, і на падсвядомасць,
ставіць палкі ў колы, спыняе
рост. Узяць хоць бы сучасны
канон  жаночае  красы  –  ху
дая,  цыбатая,  з  формамі
хлопчыкападлетка.  І  гэта
справа не толькі густу – такія
няздольныя да родаў, непры
стасаваныя. Дый непрываб
ныя  яны  для  мужыкоў.  Ад
сюль шлюбы “напаказ”, не
трывалыя – як вынік, заняпад
сям’і. А небывалая ўвага да
зусім тупіковага, бясплоднага
– аднаполага кахання?

— Усё, што вы назвалі, —
праблемы,  і  сур’ёзныя.  І  іх
трэба вырашаць, пераадоль
ваць.  Але  ж  мы  знаходзілі
выйсце з самых розных тупі
коў, — знойдзем і цяпер.

Алег Аблажэй

21 лютага ў свеце адзна
чаецца  Міжнародны  дзень
роднай мовы.

22 лютага  1997  году  ў
Мінску адбыўся “Марш пус
тых каструляў». 300 жанчын,
трымаючы  міскі,  рандэлкі  і
лыжкі,  прайшлі  ад  плошчы
Якуба Коласа да парку Гор
кага з лозунгамі “Мужыкі, па
дыміцеся з калень. Мы любім
герояў, а не халуёў”.

23 лютага ў Беларусі афі
цыйна  адзначаецца  Дзень
абаронцаў  айчыны.  Гэта
яшчэ савецкае свята, звяза
нае з дэкрэтам аб стварэнні
расійскай Чырвонай арміі. У
Беларусі ў такі самы дзень у
1944 годзе кіраўнік нямец
кай акупацыйнай адміністра
цыі  Курт  фон  Готберг  даў
згоду на фармаванне Бела
рускай Краёвай Абароны.

24 лютага 1935 году на
радзіўся народны паэт Бела
русі Рыгор Барадулін.

26 лютага  1901  году  ў
Маскве  беларускі  студэнт
Пётра  Карповіч  застрэліў
міністра асветы Расіі Багале
пава. Гэта быў адказ на паста
нову  Багалепава  аддаваць
нядобранадзейных студэн
таў у салдаты. Карповіч быў
выпускніком  Слуцкай
гімназіі. На момант тэракту
ён ужо быў выключаны з мас
коўскага і юр’еўскага ўнівер
сітэтаў  за  свае  палітычныя
погляды. Суд прысудзіў за
бойцу міністра да дваццаці
гадоў катаргі, з якой Карпов
ічу ўдалося ўцячы. Ён далу
чыўся да эсэраў і апынуўся ў
Англіі.

У адрозненне ад Карпові
ча, паэт  і класік беларускай
літаратуры  Алесь  Гарун  не
быў тэрарыстам. Але як і Кар
повіч,  Гарун  быў  эсэрам  і
займаўся прапагандай суп
раць царскага самаўладства.
За гэта быў арыштаваны, і 26
лютага 1908 году Віленская
судовая палата прысудзіла
яго спачатку да астрогу – як
непаўналетняга, пасля да ка
таргі, а ўрэшце да ссылкі на 9
гадоў у Сібір. На радзіму Га
рун вярнуўся з моцна падар
ваным здароўем і неўзабаве
памёр.
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САКРЭТЫ РЭСТАЎРАЦЫІ
АРХІТЭКТУРА МАЕ ДУХ

У старых гарадах, дзе мы
імкнемся пабываць, нас пры
вабліваюць зусім не роўныя
сцены  і свежая фарба. Хут
чэй, наадварот.  І прафесій
ныя рэстаўратары ведаюць,
што навесці на стары квар
тал бляск “навадзела” – гэта
значыць, сапсаваць работу і
адвадзіць турыстаў.

Надоечы  я  пераглядаў
здымкі Мірскага замка, якія
зрабіў роўна трыццаць гадоў
таму,  і зразумеў, чаму мяне
тады так моцна ўразіла гэтая
крэпасць.  Руіна  захоўвала
веліч і прыгажосць сваіх ста
ражытных  формаў.  Яна  ўся
была як скала, што аддалілася
ад чалавека і даўно не ведала
ягонага ўздзеяння. Да слова
трэба было б дадаць нешта
пра “дыханне сівой даўніны”
ці “голас вякоў”. Але цяпер я
ведаю, што рэч не ў гэтым.

Чалавек  увогуле  ніколі
нічога  не  прыдумаў  звыш
таго, чаму навучыўся ў пры
роды. Ён толькі паўтараў яе
формы, яе колеры, яе логіку
(наколькі мог яе ўхапіць),  і
таму ўсё, што ён стварыў сам,
— другаснае. А самае няўк
люднае  і  перакасабочанае
жывое дрэўца заўсёды будзе
больш  дасканалым  і  нату
ральным, чым самае вывера
нае і складанае інжынернае
стварэнне.

Старыя сцены, руіны зам
ка, счарнелая вясковая хата
да  глыбіні  душы  кранаюць
менавіта  таму,  што  ў  гэтыя

творы чалавечых рук умяша
лася прырода. Людзі сышлі, і
прырода ўдыхнула ў пакіну
тыя імі спаруды жывы дух.

Пасля рэстаўрацыі Мірскі
замак  страціў  чароўнасць
руін, а набыў зыркія колеры
дэкарацыі  і эклектыку фор
маў. Але чалавечае – недаў
гавечнае.  Варта  заехаць  у
Чарнобыльскую зону, каб па
бачыць, як прырода за двац
цаць гадоў праглынула вёскі,
што будаваліся тут людзьмі
ледзьве  не  з  першабытных
часоў.

Беларуская  нацыя,  якая

пасля вайны масава пераеха
ла з вёскі ў горад, прывезла з
сабой і адмысловае стаўлен
не да архітэктуры, помнікаў,
старых сцен. Вёска не ведае
каштоўнасці старызны. Вёска
выхавалася ў векавым зма
ганні з наступам дзікай пры
роды.  Таму  вёска  не  можа
захапляцца выглядам поля,
зарослага  бур’яном,  альбо
закінутага хутара, у вокнах
якога гуляе вецер, а падво
рак захапіў лес. Усё старое,
струхлелае і ўчарнелае трэба
разбурыць, каб на яго месцы
збудаваць новае – са свежага

жоўценькага  бярвення,  з
ярка пафарбаванай вагонкі і
з навюткага шыферу.

Старыя сцены ўсіх, бадай,
без выключэння беларускіх
гарадоў сталі ахвяраю гэтай
вясковай  логікі.  Але  –  по
мніце?  –  чалавек  ніколі  не
можа пераўзысці прыроду,
бо гэта ён частка яе, а не на
адварот. І таму мы выпраўля
емся глядзець старую архі
тэктуру ў тыя краі, дзе зразу
мелі прыгажосць яе старасці
і дзе тая архітэктура мае дух.

Сяргей Паўлоўскі

Мірскі замак. Красавік 1978 году.

ЯК АДАБ’ЕЦЦА НА БЕЛАРУСІ ЗМЕНА КІРАЎНІКА Ў РАСІІ? – ВАШЫ АДКАЗЫ Ў НАСТУПНЫМ НУМАРЫ.


